

*Concept paper for an expert round table
at the Representation of the Free State of Bavaria to the European Union on 14 May 2024*

Expert round table Evaluation of the GDPR

How can digitalization succeed? Successful regulation
instead of bureaucracy in the area of data protection - tasks
for the new European Commission 2024-2029

Topic

Evaluation of the GDPR

In 2024, the General Data Protection Regulation (GDPR) will once again be put to the test. Every four years, the European Commission submits a report to the European Parliament and the Council on the evaluation and review of the regulation. This raises the question of how sustainable the GDPR is in a digital and AI-supported world. Politicians are faced with the task of shaping the legal framework for a digital Europe. The GDPR is an important milestone here. In view of the upcoming evaluation, the business community is calling for this set of rules and its specific application to be put to the test. They require for less bureaucracy, legal certainty for digital business models and innovation as well as uniform implementation in the EU member states. This raises the question of whether the EU Commission is using the evaluation tool to the necessary extent and what tasks will be derived from this for the coming term of office.

Demands of the economy

- Harmonization of law enforcement within the EU
- Reducing bureaucracy
- Creating simplifications, especially for SMEs
- Ensuring more legal certainty
- Reconciling data protection and the data economy
- No tightening of data protection rules

Details of the event

Aim and purpose

The expert round table will enable an in-depth exchange of information and ideas on the following questions: Has the EU created a practical legal framework for a digital Europe? Are the business community's demands for less bureaucracy and more practical regulations justified? Are small and medium-sized enterprises (SMEs) facing particular challenges here? The event aims to provide recommendations for the successful design and implementation of data protection in the EU. Through the discussion, participants will actively contribute to legislation at European level with the common goal of further promoting digitalization in the EU.

Supported by

Target group

Decision makers of the European Commission, European Parliament, Council, Supervisory Authority, business representatives.

Cooperation partners

Cooperation partners of this event are the Bavarian State Ministry of the Interior for Sport and Integration, the Bavarian Chamber of Commerce and Industry (BIHK) and the Austrian Federal Economic Chamber (WKÖ).

Organisers

The event is organised by the Munich and Upper Bavaria Chamber of Commerce and Industry (CCI) in cooperation with other Bavarian CCI and the Austrian Federal Economic Chamber (WKÖ) and is supported by the EEN Bavaria. There is close co-operation with the Representation of the Free State of Bavaria to the European Union.

Format

Small expert roundtable, physical participation, by personal invitation only. The exchange will be held in English; no interpreting.

Date, Venue

Tuesday, 14. May 2024, 11.30 – 15:00 hrs. - started with a Get-together and Small Lunchbuffet

Representation of the Free State of Bavaria to the European Union, Rue Wiertz 77, 1000 Brussels.

Agenda

- 11:30 hrs **Registration**, Followed by a Get-together and small Lunchbuffet until approx. 12:00 hrs.
- 12:00 hrs **Welcome** by **Michael Hinterdobler**, Head of the Representation and by **Johannes Hauner**, Vice-President, Chamber of Commerce and Industry for Munich and Upper Bavaria
- 12:15 hrs **Introduction** to the topic by **Christina Rölz**, Deputy Head of Department Digitalization and Data Protection, Bavarian State Ministry of the Interior for Sport and Integration
- 12:25 hrs The position of the European Commission
Olivier Micol, Head of Unit C.3 – Data Protection, DG JUST, European Commission
- 12:35 hrs The position of the EU Council
Elsa Mein, Unit V II 4/Data Protection, Federal Ministry of the Interior and Community
- 12:45 hrs Discussion on political challenges with all participants

Supported by

- 13:20 hrs The GDPR - implementation by data protection supervisory authorities
- **Isabelle Vereecken**, Head of the Secretariat of the European Data Protection Board (EDPB), European Data Protection Board
 - **Dr. Matthias Schmidl**, Head of Austrian Data Protection Supervisory Authority
 - **Alexander Filip**, Head of Division 3, Data Protection Supervisory Authority of Bavaria for the Private Sector
- 13:40 hrs Challenges for SMEs in practical implementation
Representatives of DIHK, BIHK, WKÖ, entrepreneurs and law firms
- **Johannes Hauner**, Vice President, Chamber of Commerce and Industry for Munich and Upper Bavaria, Managing Director, Süddeutsche Zeitung Digitale Medien GmbH
 - **Julia Czipzirsch**, Group Data Protection Officer, Versicherungskammer Bayern
 - **Klemens Gutmann**, Member of Management Board, regiocom SE
 - **Prof. Dr. Sibylle Gierschmann**, Gierschmann Legal
 - **Kei-Lin Ting-Winarto**, Data Protection Officer and Director of Data Protection Unit, DIHK
 - **Rita Bottler**, Data Protection Officer, Chamber of Commerce and Industry for Munich and Upper Bavaria as well as for the Association of Bavarian Chambers of Commerce and Industry (BIHK) e.V.
 - **Mag. Ursula Illibauer**, Division Information and Consulting, WKÖ
- 14:05 hrs Discussion with all participants
- 14:50 hrs **Closing remarks** by the moderator and the organisers (CCI/WKÖ)
- Moderation: **Christina Rölz**, Deputy Head of Department Digitalization and Data Protection, Bavarian State Ministry of the Interior for Sport and Integration

Supported by

*Konzept einer Expertenrunde
in der Vertretung des Freistaates Bayern bei der Europäischen Union am 14. Mai 2024*

Expertenrunde

Evaluierung der DSGVO

Wie gelingt Digitalisierung? Erfolgreiche Regulierung statt Bürokratie im Bereich des Datenschutzes – Aufgaben für die neue Europäische Kommission 2024-2029

Themenstellung

Evaluierung der DSGVO

In 2024 steht die Datenschutzgrundverordnung (DSGVO) erneut auf dem Prüfstand. Alle vier Jahre legt die EU-Kommission dem Europäischen Parlament und dem Rat einen Bericht über die Bewertung und Überprüfung der Verordnung vor. Hierbei stellt sich die Frage, wie zukunftsfähig die DSGVO in einer digitalen und KI-gestützten Welt ist. Die Politik steht vor der Aufgabe, die rechtlichen Rahmenbedingungen für ein digitales Europa zu gestalten. Die DSGVO ist hierbei ein wichtiger Meilenstein. Mit Blick auf die anstehende Evaluierung verlangt die Wirtschaft, dieses Regelwerk bzw. seine konkrete Anwendung auf den Prüfstand zu stellen. Gefordert werden Entbürokratisierung, Rechtssicherheit für digitale Geschäftsmodelle und Innovation sowie einheitliche Umsetzungen in den EU-Mitgliedsstaaten. Hierbei stellt sich die Frage, ob die EU-Kommission das Instrument der Evaluierung im erforderlichen Umfang nutzt bzw. welche Aufgaben sich für die kommende Amtsperiode hieraus ableiten.

Forderungen der Wirtschaft

- Harmonisierung des Rechtsvollzugs innerhalb der EU
- Bürokratie abbauen
- Erleichterungen schaffen, insbesondere für KMU
- Mehr Rechtssicherheit herbeiführen
- Datenschutz und Datenökonomie in Einklang bringen
- Keine Verschärfung von Datenschutzregeln

Details zur Veranstaltung

Ziel und Zweck

Die Expertenrunde ermöglicht einen tiefgehenden Informations- und Gedankenaustausch zu den Fragen: Hat die EU einen praxiskonformen Rechtsrahmen für ein digitales Europa geschaffen? Sind die Forderungen der Wirtschaft nach Bürokratieerleichterungen und praxiskonformeren Regelwerken berechtigt? Stehen gerade kleine und mittlere Unternehmen (KMU) hier vor besonderen Herausforderungen? Die Veranstaltung soll Handlungsempfehlungen für eine erfolgreiche Gestaltung und Umsetzung von Datenschutz in der EU

Unterstützt durch

geben. Durch die Diskussion tragen die Teilnehmer aktiv zur Gesetzgebung auf europäischer Ebene bei, mit dem gemeinsamen Ziel, die Digitalisierung in der EU weiter zu fördern.

Zielgruppe

Entscheidungsträger der Europäischen Kommission, des Europäischen Parlaments und des Rates sowie der Datenschutzaufsichtsbehörden, Vertreter der Wirtschaft.

Veranstalter

Veranstalter sind das Bayerische Staatsministerium des Innern für Sport und Integration sowie die Industrie- und Handelskammern in Bayern (BIHK) und die Wirtschaftskammer Österreich (WKÖ).

Organisatoren

Die Organisation der Veranstaltung liegt in der Verantwortung der Industrie- und Handelskammer (IHK) für München und Oberbayern in Zusammenarbeit mit anderen bayerischen IHKs sowie der Wirtschaftskammer Österreich (WKÖ) und wird durch das EEN Bayern unterstützt. Es besteht eine enge Kooperation mit der Vertretung des Freistaates Bayern bei der Europäischen Union.

Format

Kleine Expertenrunde, Teilnahme in Präsenz, nur über eine persönliche Einladung. Der Austausch wird in Englisch gehalten; keine Übersetzung.

Datum, Örtlichkeit

Dienstag, 14. Mai 2024, 11:30 Uhr – 15:00 Uhr, zuvor Get-together und Lunchbuffet
Vertretung des Freistaates Bayern bei der Europäischen Union, Rue Wiertz 77, 1000 Brüssel.

Ablauf

- 11:30 Uhr **Registrierung und Get-together und kleines Buffet** bis ca. 12:00 Uhr
- 12:00 Uhr **Begrüßung durch Michael Hinterdobler**, Leiter der Bayerischen Vertretung, und durch **Johannes Hauner**, Vizepräsident der IHK für München und Oberbayern
- 12:15 Uhr **Einführung in das Thema** durch **Christina Rölz**, Stv. Abteilungsleiterin Digitalisierung und Datenschutz, Bayerisches Staatsministerium des Innern, für Sport und Integration
- 12:25 Uhr Die Position der Europäischen Kommission
Olivier Micol, Referatsleiter Datenschutz, DG JUST.C.3, Europäische Kommission
- 12:35 Uhr Die Position des EU-Rates
Elsa Mein, Referat V II 4/Datenschutz, Bundesministerium des Innern und für Heimat
- 12:45 Uhr Politische Herausforderungen – Diskussion mit allen Teilnehmern
Unterstützt durch

- 13:20 Uhr Die DSGVO – Umsetzungsvollzug bei Datenschutzaufsichtsbehörden
- **Isabelle Vereecken**, Referatsleiterin Sekretariat des Europäischen Datenschutzausschusses, Europäischer Datenschutzbeauftragter (EDPS)
 - **Dr. Matthias Schmid**, Leiter, Österreichische Datenschutzbehörde
 - **Alexander Filip**, Bereichsleiter Bereich 3, Bayerisches Landesamt für Datenschutzaufsicht
- 13:40 Uhr Herausforderungen für KMU in der praktischen Umsetzung
Vertreter von DIHK, BIHK, WKÖ, Unternehmer, Rechtsanwaltschaft
- **Johannes Hauner**, Vizepräsident der IHK für München und Oberbayern, Geschäftsführer, Süddeutsche Zeitung Digitale Medien GmbH
 - **Julia Czipzirsch**, Konzern-Datenschutzbeauftragte, Versicherungskammer Bayern
 - **Klemens Gutmann**, Vorstand, regiocom SE
 - **Prof. Dr. Sibylle Gierschmann**, Kanzlei Gierschmann Legal
 - **Kei-Lin Ting-Winarto**, Datenschutzbeauftragte und Leiterin des Referats Datenschutz, DIHK
 - **Rita Bottler**, Datenschutzbeauftragte der IHK für München und Oberbayern sowie des Bayerischen Industrie- und Handelskammertags (BIHK) e.V.
 - **Mag. Ursula Illibauer**, Bundessparte Information und Consulting, WKÖ
- 14:05 Uhr **Diskussion** mit den teilnehmenden Vertretern aus der Wirtschaft, Exekutive, Legislative und Datenschutzaufsicht
- 14:50 Uhr **Schlussworte** der Moderatorin und der Organisatoren (IHK/WKÖ)
- Moderation: **Christina Rölz**, Stv. Abteilungsleiterin Digitalisierung und Datenschutz, Bayerisches Staatsministerium des Innern, für Sport und Integration

Unterstützt durch